CURS DE LIMBA LATINĂ PENTRU STUDENŢI 

ANUL I DE STUDIU
Lista abrevierilor

adj. = adjectiv

adv. = adverb

conj. = conjuncţie

f. = gen feminin

m. = gen masculin

n. = gen neutru

prep. = prepoziţie


Limba latină, păstrătoare a strălucitei civilizaţii a Romei, aparţine marii familii de limbi indo-europene. Această familie s-a format prin mileniile IV-III î.e.n., pe un vast teritoriu, cuprins între sudul Asiei mijlocii şi sudul Europei răsăritene. Ea include limbile indo-iraniene, toharica, hittita, armeana, albaneza, slave, baltice (fără estoniană), germanice, celtice, traca, illira, greaca etc. Latina făcea parte din familia limbilor italice şi era limba vorbită în Latium, cu centrul de iradiere cetatea Roma.  Tradiţia spune că Roma a fost întemeiată în 753 î.e.n., de către o colonie de păstori venită din munţii Albani.


Istoria internă a limbii latine:

_ Latina preistorică – până în secolul VIII î.e.n.

_ Latina arhaică: de la primele texte scrise (piatra neagră din For – lapis niger, fibula de la Preneste, vasul lui Duenos) – sec. II î.e.n.

_ Latina preclasică: sec. II – prima jumătate a sec. I î.e.n.

_ Latina clasică: prima jumătate a sec. I î.e.n. – prima jumătate a sec. I e.n.

_ Latina postclasică: prima jumătate a sec. I e.n. – sec. III e.n.

_ Latina târzie: sec. III – VIII

_ Latina medievală: sec. VIII – sec. XIII

_ Latina umanistă şi neolatina: sec. XIV – până azi.


Alfabetul latin a fost o dezvoltare a celui grecesc. Romanii l-au preluat, prin intermediul etruscilor, de la grecii din sudul Italiei. La dată clasică, el cuprindea 23 de litere: A, B, C, D, E, F, G, H, I, K, L, M, N, O , P, Q, R, S, T, V, X, Y, Z.


Vocalele limbii latine, A, E, I, O, U, puteau fi lungi (ā, ē, ī, ō, ū) sau scurte (ă, ĕ, ĭ, ŏ, ŭ). Cele lungi se pronunţau de două ori mai prelung decât cele scurte (ex. ā = aa). Cantitatea vocalică aveau rol distinctiv

· la nivel lexical:  pōpulus „plop” – pŏpulus „popor”

· la nivel gramatical: silvă (nominativ, „pădurea”) – silvā (ablativ, „în pădure”); venĭt „vine” – venīt „a venit”.

Latina prezintă consoane simple şi consoane geminate. Geminatele se pronunţau un timp mai îndelungat. Ele aveau valoare expresivă, dar şi rol distinctiv: annus  „an” – anus „babă”.

Accentuarea cuvintelor în limba latină ţine cont de cantitatea vocalei din penultima silabă. Dacă aceasta este lungă, poartă accent: a-mī-cus (prieten), a-mā-re (a iubi). Dacă vocala din penultima silabă este scurtă, accentul stă pe antepenultima silabă: fí-lĭ-a (fiică), dí-cĕ-re (a spune).

În limba latină există nouă părţi de vorbire: substantiv, adjectiv, pronume, verb, adverb, numeral, prepoziţie, conjuncţie, interjecţie. Latina nu are articol, aşadar amicus se poate traduce „un prieten” sau „prietenul”, în funcţie de context.

Limba latină are şase cazuri: 

1. Nominativul: Cazul subiectului, al atributului adjectival şi al numelui predicativ. Întrebare: cine?
2. Genitivul: Cazul atributului genitival. Întrebări: a, al, ai, ale cui?
3. Dativul: cazul complementului indirect. Întrebare: cui?
4. Acuzativul: Cazul complementului direct sau cazul cerut de o serie de prepoziţii. Întrebări: pe cine?; ce?
5. Ablativul: Cazul complementului circumstanţial (de loc, de timp, de mod, de relaţie, de agent, sociativ etc.). Este specific limbii latine. Întrebări: unde?; când?; cum?; în ce privinţă?; de cine/ce?; prin cine/ce?; cu cine/ce?; de la cine/ce? etc.

6. Vocativul: Cazul interpelării directe, fără funcţie sintactică.

Declinarea substantivală


Declinarea reprezintă procedeul de trecere a unui nume

(substantiv, adjectiv, pronume, numeral) la toate cazurile.


Substantivele se clasifică în cinci clase flexionare sau în cinci declinări. Acestea sunt recognoscibile după terminaţia de la G.sg. Forma de G.sg. este cea de-a doua formă nominală pe care o oferă dicţionarul. Ex.: silva, -ae= silva, silvae; amicus, -i= amicus, amici.

Aşadar, există cinci terminaţii de G.sg., câte una pentru fiecare declinare:

1. G.sg. - AE: casa, -ae

2. G.sg. – I: lupus, -i

3. G.sg. – IS: civis, -is (cetăţean)

4. G.sg. – US: fructus, -us

5. G.sg. – EI: dies, -ei (zi)

Prin îndepărtarea terminaţiei de G.sg., se obţine TEMA substantivului. Ex. silva, silvae – tema silv-; magister, magistri – tema magistr-; homo, hominis – tema homin-. Această temă rămâne neschimbată pe tot parcursul declinării; ei i se adaugă celelalte terminaţii cazuale.

Declinarea I


Declinarea I cuprinde substantivele care au la N.sg. terminaţia -ă şi la G.sg. terminaţia –ae. 

Cele mai multe dintre acestea sunt de genul feminin: aqua, barba, columna, disciplina, invidia, silva, victoria etc. Sunt de genul masculin numele de bărbaţi: Caligula, Catilina, Seneca; numele de ape: Garumna (Garonne), Sequana (Sena); numele de popoare: Geta (get), Persa (pers)
; numele de ocupaţii considerate bărbăteşti: agricola (agricultor), nauta (marinar), poeta (poet), scriba (scrib, secretar); substantivul incola (locuitor). Nu există substantive neutre.
Terminaţile cazuale:

Singular



Plural

N.V. 
– ă



N.V.  - ae

G.     – ae



G.
- ārum

D.     – ae



D.
- is

Ac.   – am



Ac.
- as

Abl.  – ā



Abl. 
-is

 Exemplu:

NV
victoriă


victoriae
G
victoriae


victoriārum
D
victoriae


victoriis

Ac
victoriam


victorias
Abl
victoriā


victoriis
Declinarea a II-a

Declinarea a doua cuprinde substantive de toate genurile, îndeosebi masculine şi neutre. Toate se recunosc după terminaţia –i, de la G.sg.

N.sg.: - -us (masc. şi fem.): - -us: lupus, fagus





   \  -er, -ir (masc.): ager (ogor), vir (bărbat)





  \ - um (neutre): bellum (război)

Sunt feminine toate denumirile de arbori: fagus, prunus, ulmus etc; unele toponime: Aegyptus, Corinthus.
Terminaţiile cazuale la masculine şi feminine:  

Neutre


Singular


Plural

|            Sing.

Plural


N
-us, -er, -ir

 -i

|  NAcV   -um      
  -a

G
-i


 -ōrum

|  G          -i

-ōrum

D
-ō


-is

|  DAbl     -o

-is

Ac
-um


 -os

|

Abl
-ō


-is

|

V
-e/-i/ca N

-i

|

 Observaţii:

1. Au vocativul în –e substantivele terminate la N.sg. în –us.

Ex. N. amicus – V. amice

 Petrus  - 
 Petre

2. Au vocativul în –i substantivele proprii terminate la N.sg. în –ius şi substantivul filius.

Ex. N. filius – V. fili


Lucius – Luci

3. Substantivele terminate la N.sg. în –er, -ir, -um au N=V.

Exemplu



Singular


       
Plural

N
amicus     ager     vir

    
amici        agri          viri
G
amici       agri
     viri
   

amicōrum agrōrum virōrum
D
amicō
     agrō      virō
    
amicis       agris
  viris
Ac amicum  agrum  virum
   
 amicos      agris       viros
Ab amicō     agrō      virō           

amicis       agris        viris
V   amice      ager      vir             

amici         agri
   viri
N.Ac.V.
bellum



bella

G.       belli



bellōrum
D.Abl.     bellō



bellis
Adjectivele de declinările I şi a II-a

   Adjectivele de declinările I şi a II-a au trei terminaţii, pentru fiecare gen: 


Masc.

Fem.

Neutre


-US

-A

-UM
  


-ER

-RA

-RUM

Ex.
longus

longa

longum (lung, -ă)


niger

nigra

nigrum  (negru, neagră)


Masculinele şi neutrele se declină după declinarea a doua, în aceleaşi condiţii ca şi substantivele. Femininele se declină după declinarea I.

Masc.
    Singular


Plural

N
longus  niger
    

longi
 nigri
G
longi     nigri
    

longōrum  nigrōrum
D
longō    nigrō
    

longis
  nigris
Ac     longum  nigrum         

 longos       nigros
Abl
longō
    nigrō
   
 longis         nigris
V
longe
    niger
    
longi
   nigri
Fem.
    Singular


Plural

NV
longă
    nigră
    longae
  nigrae
G
longae    nigrae
    longārum    nigrārum
D
longae    nigrae
    longis
   nigris
Ac
longam   nigram
    longas
   nigras
Abl
longā      nigrā
   
    longis
   nigris
Neutru    Singular


Plural

NAcV  longum  nigrum
    longă
  nigră
G
   longi     nigri
    longōrum  nigrōrum
DAbl
   longō    nigrō
    longis
  nigris
Conjugarea verbală


În limba latină, verbele se clasifică în patru clase flexionare (conjugări), în funcţie de vocala tematică (vocala aflată înaintea sufixului      -RE de la infinitiv): 

1. -ā-  amo, amāre;   canto, cantāre

2. -ē-  video, vidēre;  taceo, tacēre

3. -ĕ-  dico, dicĕre;    duco, ducĕre

4. -ī-  audio, audīre;  venio, venīre

Prin îndepărtarea sufixului infinitival, se obţine tema de prezent a verbului de conjugat. La conjugarea a III-a se îndepărtează –ĕre. Aşadar, temele de prezent ale verbelor de mai sus sunt: ama-; canta-; vide-; tace; dic-; duc-; audi-; veni-.
Persoana, numărul şi diateza unei forme verbale sunt indicate prin desinenţă. Desinenţele verbale sunt următoarele:


     Diateza activă


    
 Diateza pasivă



-o / -m




-r



-s





-ris / -re



-t





-tur



-mus





-mur



-tis





-mini



-nt





-ntur

Indicativul prezent: Tema de prezent + desinenţele verbale

Exemple: amare, videre, ducere, audire

 



Diateza activă: 

  I


      II


 III


  IV

amo (iubesc)
video (văd)


duco (duc)

audio (aud)

amas


vides


ducis


audis

amat


videt


ducit


audit

amamus

videmus

ducimus

audimus

amatis


videtis


ducitis


auditis

amant


vident


ducunt


audiunt

Diateza pasivă: 

  I


      II


    III


   IV

amor (sunt iubit,-ă)    videor (sunt văzut,-ă)    ducor (sunt dus,-ă)     audior (sunt auzit,-ă)

amaris / amare       
videris / videre
  
duceris / ducere   
 audiris / audire
amatur


videtur

 
 ducitur

  auditur

amamur

videmur

  ducimur

  audimur

amamini

videmini

  ducimini

  audimini

amantur

videntur

  ducuntur

  audiuntur

Indicativul prezent al verbului sum, esse, fui (a fi): sum, es, est, sumus, estis, sunt.

Declinarea a III-a


Declinarea a treia cuprinde substantive de toate genurile, care au la G.sg. terminaţia –is. Gramaticile tradiţionale împart substantivele de declinarea a treia în două clase, în funcţie de paritatea sau imparitatea numărului de silabe de la N.sg. şi G.sg., în:

1. parisilabice: civis, civis, m. (cetăţean); ovis, ovis, f. (oaie); mare, maris, n. (mare)

2. imparisilabice: homo, hominis, m. (om); origo, originis, f. (origine); carmen, carminis, n. (cântec, poezie)

Terminaţiile cazuale ale substantivelor masculine şi feminine:



Singular




     Plural

Parisil.
Imparisil.

Parisil.

    Imparisil.

N.V.    
 diverse
diverse


-es

                  -es

G.


  -is

-is

-ium


        -um

D.


  -i

-i

-ibus


        -ibus

Ac.

 
-em

-em

-es



-es

Abl.

 -e

-e

-ibus



-ibus


Terminaţiile cazuale ale substantivelor neutre:




Singular




Plural




Parisil.
Imparisil

Parisil.

Imparisil.

N.Ac.N.
diverse
diverse

-ia


-a

G.


-is

-is


-ium


-um
D.


-i

-i


-ibus


-ibus

Abl.

-i

-e


-ibus


-ibus


Exemple:




Singular




Plural

N.V.

civis

homo


cives

homines
G.


civis

hominis

civium

hominum
D.


civī

hominī


civĭbus
hominĭbus
Ac.


civem

hominem

cives

homines
Abl.

civĕ

hominĕ

civĭbus
hominĭbus
N.Ac.V.
mare

carmen

maria

carmina
G.


maris

carminis

marium
carminum
D.


marī

carminī

marĭbus
carminĭbus
Abl.

marī

carminĕ

marĭbus
carminĭbus
Observaţii:

1. Unele monosilabicele terminate, la N.sg., în grup consonantic, au la G.pl. terminaţia –ium, deşi au aspect de imparisilabice: 

gens, gentis – G.pl. gentium
pars, partis -  G.pl. partium

mons, montis – G.pl. montium
2. Neutrele terminate în –e, -al, ar se declină ca parisilabicele: 

mare, maris – maria, marium
animal, animalis – animalia, animalium

calcar, calcaris (pinten) – calcaria, calcarium
3. O serie de substantive cu aspect parisilabic au la G.pl. terminaţia –um:

mater, matris (mamă) 
– matrum

pater, patris (tată) 

- patrum

frater, fratris (frate)  
- fratrum

iuvenis, -is (tânăr)

- iuvenum

canis, -is  (câine)

- canum

Adjectivele de declinarea a III-a


Adjectivele de declinarea a treia se declină ca parisilabice, chiar dacă unele pot avea aspect imparisilabic. 

La Abl. sg., terminaţia este –i.

La N.Ac.V.pl., neutrele au terminaţia –ia.


Adjectivele de declinarea a treia se împart în trei categorii:

1. Adjective cu o terminaţie pentru toate genurile: felix,-icis (fericit,-ă); audax, -acis (curajos, curajoasă)

Exemplu:


Singular




Plural

N.V. felix, m.f.n.



felices, m.f.
   felicia, n.

G.
    felicis, m.f.n.


felicium, m.f.n.

D.     felicī, m.f.n.



felicĭbus, m.f.n.
Ac.   felicem, m.f   felix, n.

felices, m.f.n.   felicia, n.

Abl.  felicī, m.f.n.



felicĭbus, m.f.n.

2. Adjective cu două terminaţii, una pentru masculine şi feminine, alta pentru neutre: illustris, illustre (vestit,-ă); utilis, utile (folositor,-oare)

Exemplu:


Singular





Plural

N.V.utilis
utilĕ




utiles

utilia
G.
utilis






utilium
Ac.
utilem
utilĕ




utiles

utilia
D.Abl. utilī





utilĭbus
3. Adjective cu trei terminaţii, pentru fiecare gen în parte: acer, acris, acre (ascuţit,-ă, acru,-ă); celeber, celebris, celebre (celebru,-ă).

Exemplu:




Singular




Plural

N.V.celeber   celebris   celebrĕ
   

 celebres, m.f.
celebria, n.

G.


celebris



celebrium
Ac.
celebrem celebrem
celebrĕ
    

celebres, m.f.
celebria, n.

D.Abl.

celebrī




celebrĭbus
Indicativul imperfect = Tema de prezent a verbului + -BA- (conjug. I şi II)/ -ĒBA- (conjug. III şi IV) + Desinenţele  verbale 

     Diateza activă



Diateza pasivă

I.amabam = iubeam


amabar = eram iubit, -ă

  amabas


amabaris / amabare

  amabat


amabatur

  amabamus


amabamur

  amabatis


amabamini

  amabant


amabantur

II. videbam = vedeam


videbar = eram văzut,-ă

    videbas


videbaris / videbare

    videbat


videbatur

    videbamus


videbamur

    videbatis

          videbamini

    videbant


videbantur

III. ducēbam = duceam


ducēbar = eram dus,-ă

     ducebas


ducebaris / ducebare

     ducebat


ducebatur

     ducebamus


ducebamur

     ducebatis


ducebamini

     ducebant

          ducebantur

IV. audiēbam = auzeam


audiēbar = eram auzit,-ă

      audiebas


audiebaris / audiebare

      audiebat


audiebatur

      audiebamus


audiebamur

      audiebatis


audiebamini

      audiebant


audiebantur

Indicativul imperfect al verbului sum, esse, fui: 

eram, eras, erat, eramus, eratis, erant. 



Declinarea a IV-a


Declinarea a patra cuprinde substantive de toate genurile, care au la G. sg. terminaţia –us. Terminaţiile de N.sg. sunt –us (masculine şi feminine) şi  -ŭ (neutre).


Exemple : - fructus, senatus, portus (masculine)


            - nurus (noră), socrus (soacră), quercus (stejar) (feminine)

                           - cornu (corn), gelu (ger), genu (genunchi) (neutre)



Terminaţiile cazuale:


         Singular





Plural

N.V.
-us, m.f.
-ŭ, n.



-us, m.f.
-ua, n.

G.

-us





-uum

D.

-ui





-ibus

Ac.
-um, m.f.
-ŭ, n.



-us, m.f.
-ua, n.

Abl.

-ū





-ibus

Exemple :


       Singular





         Plural

N.V.
fructus
nurus




fructus

nurus
G.
fructus
nurus




fructuum
nuruum
D.
fructuī
nuruī




fructĭbus
nurĭbus
Ac.
fructum
nurum



fructus

nurus
Abl.
fructū

nurū



fructĭbus
nurĭbus
N.Ac.V.
cornŭ






cornua
G.

cornus






cornuum
D.

cornuī






cornĭbus
Abl.

cornū






cornĭbus
Observaţie :
Substantivul feminin domus (locuinţă) are câteva forme cazuale de declinarea a doua:

N.V 
domus
domus

G.
domus
domuum şi domōrum

D.
domui

domĭbus

Ac.
domum
domos

Abl.
domo

domĭbus

Acest substantiv conservă o formă cazuală arhaică, locativul: domi (acasă).


Declinarea a V-a


Substantivele de declinarea a cincea sunt de genul feminin, cu excepţia lui dies (zi) şi meridies (amiază), care sunt masculine. Nu există neutre la această declinare. Toate au N.sg. în –es şi G.sg. în –ei. Substantivele dies  şi res (lucru) sunt singurele cu paradigma completă; restul sunt defective de diverse cazuri : facies (chip), glacies (gheaţă), fides (credinţă), spes (speranţă), pernicies (primejdie) etc.


Terminaţiile cazuale sunt:

      Singular

       



        Plural

N.V.
-es
dies   res



-es
dies        res



G.
-ēī
diēī    rēī



-ērum  diērum   rērum
D.
-ēī
diēī    rēī



-ēbus   diēbus   rēbus
Ac.
-em
diem  rem



-es
  dies       res
Abl.
-ē
diē     rē



-ēbus
  diēbus   rēbus
Indicativul viitor

Există două serii paradigmatice de viitor, pentru conjugările I şi II, respectiv pentru conjugările III şi IV.

Indicativul viitor (I şi II): Tema de prezent a verbului + -B- + Desinenţe


Diateza activă



Diateza pasivă

I
AMARE


amabo = voi iubi



  amabor = voi fi iubit,-ă


amabis




  
amaberis / amabere


amabit




 
 amabitur


amabimus




  amabimur


amabitis




  amabimini


amabunt




  amabuntur

II
VIDERE


videbo = voi vedea



  videbor = voi fi văzut,-ă

videbis




  
videberis / videbere 


videbit




 
 videbitur


videbimus




  videbimur


videbitis




  videbimini


videbunt




  videbuntur

Indicativul viitor (III şi IV): Tema de prezent a verbului + -A- / -E- + Desinenţele verbale

III   DUCERE


ducam = voi duce



  ducar = voi fi dus,- ă

ducēs 





  ducēris / ducēre

ducēt





  ducētur


ducēmus




  ducēmur

ducētis




  
ducēmini

ducēnt




  
ducēntur

IV
AUDIRE


audiam = voi auzi



  audiar = voi fi auzit,-ă


audies





  audieris / audiēre


audiet





  audietur


audiemus




  audiemur


audietis




  audiemini


audient




  audientur

Indicativul viitor al verbului sum, esse, fui: 

ero, eris, erit, erimus, eritis, erunt.

Gradele de comparaţie ale adjectivului

Comparativul


În limba latină, adjectivul la gradul comparativ are forme sintetice. Astfel, la tema adjectivului se adaugă sufixele –IOR (m., f.) şi -IUS (n.). Adjectivele la gradul comparativ se declină după declinarea a treia imparisilabică.
Exemple: 

Pozitiv


     Comparativ



   longus,-a,-um

   
longior (m.,f.) longius (n.)



   pulcher,-chra,-chrum

pulchrior,        pulchrius



   felix,-icis



felicior,
   felicius



   utilis,-e



utilior,
   utilius



   acer, acris, acre


acrior, 
   acrius


Singular




             Plural

N.V. longior, longius



longiores (m.,f.), longiora (n.)

G.
   longioris





longiorum

D.
   longiori





longioribus

Ac.
longiorem (m.,f.), longius (n.)

longiores (m.,f.), longiora (n.)

Abl.
   longiore





longioribus


Substantivele falsus,-a,-um (fals,-ă), vetus, veteris (vechi), novus,-a,   -um (nou), sacer, sacra, sacrum (sfânt) nu pot forma gradul comparativ.

Complementul comparativului


Orice comparaţie presupune doi termeni: termenul de comparat şi termenul cu care se compară. Cel de-al doilea termen se numeşte complementul comparativului. El se poate exprima în două feluri:

1. cu adverbul quam (decât) şi complementul comparativului în acelaşi caz ca primul termen (de obicei, N. sau Ac.).

2. cu cazul Abl., fără prepoziţie

Exemplu: Cornelia este mai înaltă (altus,-a,-um) decât Marcus.

1. Cornelia est altior quam Marcus. („Cornelia” şi „Marcus” sunt în acelaşi caz gramatical).

2. Cornelia est altior Marco.
Superlativul

1.
Majoritatea adjectivelor formează superlativul prin adăugarea la tema lor a terminaţiilor –ISSIMUS, -ISSIMA, -ISSIMUM:

   Pozitiv



Superlativ

felix, felicis
felicissimus, felicissima, felicissimum = foarte fericit,-ă; cel mai fericit, cea mai fericită

utilis,-e
utilissimus, utilissima, utilissimum = foarte folositor,-oare; cel mai folositor, cea mai folositoare

longus,-a, um
longissimus, longissima, longissimum= foarte lung,-ă; cel mai lung, cea mai lungă

2.
Adjectivele terminate în –er la N.sg.masculin formează superlativul prin agăugarea, la această formă, a terminaţiilor –RIMUS, -RIMA, -RIMUM.


Pozitiv


Superlativ

pulcher, pulchra, pulchrum

pulcherrimus, pulcherrima, pulcherrimum

acer, acris, acre


acerrimus, acerrima, acerrimum

3.     Următoarele şase adjective formează superlativul prin adăugarea la temă a terminaţiilor –LIMUS,-LIMA,-LIMUM:

 
Pozitiv


Superlativ

facilis,-e (uşor)


facillimus, facillima, facillimum

difficilis,-e (greu)


difficillimus, difficillima, difficilimum

similis,-e (asemănător)

simillimus, simillima, simillimum

dissimilis,-e (diferit)


dissimillimus, dissimillima, dissimillimum

gracilis,-e (graţios, delicat)

gracillimus, gracillima, gracillimum

humilis,-e (umil, modest)

humillimus, humillima, humillimum

N.B.

Superlativele se declină la fel ca adjectivele cu trei terminaţii, de declinările I şi a II-a, terminate în –us,-a,-um.

Următoarele cinci adjective formează gradele de comparaţie de la altă temă decât cea a pozitivului:


Pozitiv



Comparativ


 
 Superlativ

bonus,-a,-um (bun)

         melior, melius


optĭmus,-a,-um

malus, -a, -um (rău)


peior, peius


pessĭmus, -a, -um

magnus, -a, -um (mare)

maior, maius


maxĭmus, -a,-um

parvus, -a, -um (mic)


minor, minus


minĭmus, -a , -um

multi, -ae, -a (mulţi)


plures, plura


plurĭmi, -ae, -a

Complementul superlativului

Complementul superlativului se poate exprima în trei feluri, nediferenţiate semantic şi stilistic: 

1. G.

2.
    Inter + Ac.

3.
    Ex + Abl.

Exemplu: Marcus este cel mai mic dintre copii (puer,-i).

1. Marcus est minimus puerorum.

2. Marcus est minimus inter pueros.

3. Marcus est minimus ex pueris.

Conjunctivul prezent

Conjugarea I: Radicalul verbului + -ē- + desinenţele verbale

Radicalul verbului se obţine prin îndepărtarea vocalei tematice de la tema de prezent.

Exemplu: amare > tema de prezent ama- > rădăcina am-



laudare> tema de prezent lauda- > rădăcina laud-

Conjunctiv prezent activ



Conjunctiv prezent pasiv

amem = să iubesc





amer = să fiu iubit,-ă

ames






ameris

amet






ametur

amemus






amemur

ametis






amemini

ament






amentur

Conjugările II, III, IV : Tema de prezent a verbului + -ā- + desinenţele verbale.

Videre : tema de prezent vide-

Ducere : tema de prezent duc-

Audire : tema de prezent audi-

Conjunctiv prezent activ



Conjunctiv prezent pasiv

videam    dicam

audiam


videar
       ducar
    audiar

videas
dicas

audias


videaris     ducaris     audiaris

videat
dicat

audiat


videatur     ducatur    audiatur

videamus
 dicamus
audiamus

videamur    ducamur  audiamur

videatis
dicatis

audiatis

videamini   ducamini audiamini

videant
dicant

audiant


videantur   ducantur audiantur

să văd
să zic

să aud


să fiu văzut,-ă   să fiu dus,-ă   să fiu auzit,-ă

Conjunctivul prezent al verbului sum, esse, fui: sim, sis, sit, simus, sitis, sint (să fiu, să fii, să fie, să fim, să fiţi, să fie).

Pronumele


Pronumele (pronomen) este o categorie morfologică prin care se poate înlocui un nume (de unde şi denumirea sa), se pot indica o fiinţă sau un lucru în mod precis sau imprecis, se pune o întrebare sau se face referire la un nume menţionat anterior.


În limba latină există şapte tipuri de pronume: personal, reflexiv, posesiv, demonstrativ, relativ, interogativ, nehotărât.

 Pronumele personal


Limba latină nu are pronume personale pentru persoana a treia. Pentru a exprima această persoană, sunt utilizate demonstrativele, mai ales is (acesta) şi ille (acela).

Persoana I sg

 Persoana I pl.
  
Persoana II sg.
  
Persoana II pl.

	N.  EGO
	      NOS
	      TU
	     VOS

	G.  MEI= de mine
	NOSTRI= de noi

NOSTRUM= dintre noi
	TUI = de tine
	VESTRI= de voi

VESTRUM = dintre voi

	D. MIHI
	NOBIS
	TIBI
	VOBIS

	Ac. ME

_______________

Abl. ME
	NOS

______________

NOBIS
	TE

_______________

TE
	VOS

______________

VOBIS



	V.  -
	-
	TU
	-


Observaţie: 

Prepoziţia cum se ataşează enclitic la formele de ablative ale pronumelor: mecum (cu mine), tecum (cu tine), nobiscum (cu noi), vobiscum (cu voi).

Pronumele reflexiv 

Are forme comune pentru singular şi plural, numai la persoana a treia. 

N. –

G.  sui (de sine)

D.   sibi (sieşi)

Ac.  se (pe sine, se)

Abl. se (cu / prin / despre / în sine)

V. –

Observaţie: 

Prepoziţia cum se ataşează enclitic la forma de ablative: secum (cu sine).


Pronumele posesive
MEUS, MEA, MEUM = al meu, a mea

TUUS, TUA, TUUM = al tău, a ta

SUUS, SUA, SUUM = al său, a sa

NOSTER, NOSTRA, NOSTRUM = al nostru, a noastră

VESTER, VESTRA, VESTRUM = al vostru, a voastră


Observaţii:

Pronumele posesive se declină la fel ca adjectivele cu trei terminaţii, de tipul bonus,-a,-um. Vocativul singular al lui meus este mi; tuus, suus şi vester nu au forme de vocativ.

Conjunctivul imperfect


Conjunctivul imperfect se obţine de la tema de prezent a verbului, prin adăugarea sufixului specific –RE- şi a desinenţelor verbale (active sau pasive):






Diateza activă

   I


  II


III


IV

amarem

viderem
    
 ducerem


audirem


amares


videres
     

duceres


audires

amaret


videret
     

duceret



audiret

amaremus

videremus
    
 duceremus


audiremus

amaretis

videretis
     duceretis


audiretis

amarent

viderent
     ducerent


audirent

aş iubi


aş vedea
      aş duce


aş auzi

Diateza pasivă

    I


    II

     III


  IV

amarer


viderer
   
   ducerer

audirer

amareris

videreris
   ducereris

audireris

amaretur

videretur
   duceretur

audiretur

amaremur

videremur
   duceremur

audiremur

amaremini

videremini
   duceremini

audiremini

amarentur

viderentur
   ducerentur

audirentur

aş fi iubit,-ă

aş fi văzut,-ă
    aş fi dus,-ă

aş fi auzit,-ă

Conjunctivul imperfect al verbului sum, esse, fui: essem, esses, esset, essemus, essetis, essent.

Formele nominale ale verbului,

formate de la tema de prezent


Formele nominale ale verbului sunt acele forme declinabile, care utilizează desinenţe nominale. 


De la tema de prezent se formează următoarele forme nominale:

- infinitivul prezent (activ şi pasiv)

- participiul prezent

- gerunziul

- gerundivul

Infinitivul prezent activ = Tema de prezent a verbului + sufixul –RE. La conjugarea a III-a, între temă şi sufixul –RE se utilizează vocala -ĕ-.

Exemplu : amare = a iubi


       videre = a vedea


       ducĕre  = a duce


       audire = a auzi

Infinitivul prezent pasiv = Tema de prezent a verbului + sufixul –RI. La conjugarea a III-a, tema + sufixul –I.

Exemplu: amari = a fi iubit,-ă


       videri = a fi văzut,-ă; a părea


       duci = a fi dus,-ă


       audiri = a fi auzit, -ă

Participiul prezent este un adjectiv verbal de declinarea a III-a parisilabică

Tema de prezent + sufixul –NT- + desinenţele declinării a III-a parisilabice

La nominativ singular, desinenţa este –S. Grupul consonantic rezultat, -NTS, se reduce la –NS.

Exemplu: amare


Singular





           Plural

N.V. ama-ns (m.,f.,n.) = care iubeşte, iubind        
ama-nt-es (m.,f.) ama-nt-ia (n.)

G.     ama-nt-is (m.,f.,n.)




    ama-nt-ium (m.,f.,n.)

D.     ama-nt-i   (m.,f.,n.)




    amant-ibus (m.,f.,n.)

Ac.   ama-nt-em (m.,f.), amans (n.)
             
ama-nt-es (m.,f.) ama-nt-ia (n.)

Abl.  ama-nt-e





     amant-ibus (m.,f.,n.)

Gerunziul este un substantiv verbal de declinarea a doua, cu forme numai la singular. Sufixul specific este –nd-, care se adaugă temei de prezent a verbului. La conjugările III şi IV, în faţa sufixului specific apare vocala –e-.

Exemplu:

N. –








G. ama-nd-i = de a iubi

D. ama-nd-o = spre a iubi

Ac. (ad) ama-nd-um = pentru a iubi

Abl. ama-nd-o = iubind

N. - 



    -




-

G. videndi


dicendi


audiendi

D. videndo


dicendo


audiendo

Ac. (ad) videndum

(ad) dicendum

(ad) audiendum

Abl. videndo


dicendo


audiendo

Gerundivul este un adjectiv verbal cu aspectul unui adjectiv cu trei terminaţii, de declinările I şi a II-a. Se formează astfel:


Tema de prezent  verbului + -ND- (conjug. I, II)
   +  -US, -A, -UM






  + -END- (conjug. III, IV)

Masculinele (în –US) şi neutrele (în –UM) se declină după declinarea a doua, iar femininele (în –A), după declinarea întâi.

Gerundivul se traduce cu ideea de necesitate: „care trebuie + verbul”.

Exemple:

amandus, amanda, amandum = care trebuie iubit,-ă

videndus, videnda, videndum = care trebuie văzut, -ă

ducendus, ducenda, ducendum = care trebuie dus, -ă

audiendus, audienda, audiendum = care trebuie auzit,-ă

Pronumele relativ


Pronumele relativ introduce o subordonată relativă; corelativul ău din regentă este un pronume demonstrativ, is (acest) sau ille (acela), care poate fi omis. Ex.: Faciam (id) quod imperant = Voi face ceea ce ei poruncesc.

Pronumele relativ se acordă în gen şi număr cu regentul, dar stă în cazul cerut de funcţia sa din propoziţie. Este cret pe tema quā- (feminin) şi quō- (masc. şi neutru); are flexiunea de declinarea I şi a II-a, cu câteva forme de declinarea a III-a.


Singular





Plural

N. qui, quae, quod




N. qui, quae, quae
G.
cuius





G. quorum, quarum, quorum

D.
cui





D.      quibus

Ac. quem, quam, quod



Ac. quos, quas, quae

Abl. quo, qua, quo




Abl.     quibus

Observaţie: Prepoziţia cum se ataşează enclitic la formele de ablativ: quocum, quacum, quibuscum = cu care.

Pronumele interogativ


Quis (masc. şi fem) = cine,    quid (neutru) = ce

Când determină un substantiv, pronumele devine adjectiv interogativ, cu formele qui, quae, quid. Pronumele interogativ se declină la fel ca cel relativ.





Pronumele demonstrative


HIC, HAEC, HOC = acesta, aceasta (cu referire la ceea ce se află în jurul persoanei întâi sau în jurul celui mai apropiat subiect) – demonstrativ de apropiere


ISTE, ISTA, ISTUD = acesta, aceasta (cu referire la ceea ce se află în jurul persoanei a doua) - demonstrativ de apropiere


IS, EA, ID = acesta, aceasta (cu referire la ceea ce se află în jurul persoanei a treia) - demonstrativ de apropiere


ILLE, ILLA, ILLUD = acela, aceea - demonstrativ de depărtare


IPSE, IPSA, IPSUM = însumi / însuţi / însuşi - demonstrativ de întărire


IDEM, EADEM, IDEM = acelaşi, aceeaşi - demonstrativ de identitate


Pronumele demonstrative se declină ca nişte adjective cu trei terminaţii de declinările I şi a II-a. La G.sg. şi la D.sg., demonstrativele au terminaţii specific pronominale, -ius, respectiv –i.


Din punct de vedere afectiv, hic este neutru, iste poate avea o nuanţă peoirativă, ille poate avea o nuanţă elativă.

Terminaţii cazuale:


Singular




Plural

N.V. forma de bază



N.V.
-i,  -ae,  -a

G.
   -ius




G.      –orum,  -arum,  -orum

D.
   -i




D.
-is

Ac.
 -um,  -am,  ca N.


Ac.    –os,  -as,  ca N.

Abl.    –o,  -a,  -o



Abl.   –is

Tabelul declinării demonstrativelor:

N.V.
hic, haec, hoc



N.V.
hi, hae, haec
G.
     huius



G.
horum, harum, horum

D.
     huic




D.
        his

Ac. 
hunc, hanc, hoc


Ac.
hos, has, haec
Abl.
hoc, hac, hoc



Abl.
        his

N.V.
iste, ista, istud


N.V.
 isti, istae, ista
G.
     istius



G.
istorum, istarum, istorum

D.
       isti




D.
       istis

Ac.
istum, istam, istud


Ac.
istos, istas, ista

Abl.
isto, ista, isto



Abl.
        istis

N.V.
is, ea, id



N.V.
ei (ii), eae, ea

G.
   eius




G.    eorum, earum, eorum

D.
    ei




D.
    eis (iis)

Ac.
eum, eam, id



Ac.
eos, eas, ea

Abl.
eo, ea, eo



Abl.
   eis (iis)

N.V.
ille, illa, illud



N.V.
illi, illae, illa

G.
      illius



G.
illorum, illarum, illorum

D.
       illi




D.
        illis

Ac.
illum, illam, illud


Ac.
illos, illas, illa

Abl.  illo, illa, illo



Abl.           illis

N.V.
ipse, ipsa, ipsum


N.V.
ipsi, ipsae, ipsa
G.
     ipsius



G.
ipsorum, ipsarum, ipsorum

D.
      ipsi




D.
       ipsis

Ac.
ipsum, ipsam, ipsum


Ac.
ipsos, ipsas, ipsa

Abl.
ipso, ipsa, ipso



Abl.
       ipsis

N.V.
idem, eadem, idem


N.V.
eidem (iidem,idem), eaedem, eadem

G.
    eiusdem


G.
eorundem, earundem, eorundem

D.
      eidem


D.

eisdem (iisdem)

Ac.
eundem, eandem, idem
Ac.
eosdem, easdem, eadem

Abl.
eodem, eadem, eodem
Abl.

eisdem (iisdem)

Modurile şi timpurile formate de la tema de perfect, diateza activă (I)


Tema de perfect a unui verb se obţine de la a treia formă dată de dicţionar, prin îndepărtarea desinenţei finale –i:

amo, amāre, amavi, amatum

-
tema de perfect amav-

video, vidēre, vidi, visum

-
tema de perfect vid-
dico, dicĕre, dixi, dictum

-
tema de perfect dix-
venio, venīre, veni, ventum

-
tema de perfect ven-
sum, esse, fui



-
tema de perfect fu-

De la tema de perfect se formează următoarele moduri şi timpuri:



Mod





Timp

	                  Indicativ
	                  Perfect

	                  Indicativ
	           Mai mult ca perfect

	                  Indicativ
	                Viitor anterior

	                Conjunctiv
	                   Perfect

	                Conjunctiv
	          Mai mult ca perfect

	                  Infinitiv
	                    Perfect


Indicativul perfect activ = Tema de perfect + desinenţele specifice –i, -isti, -it, -imus, -istis, -erunt / -ere.
Exemple (Vezi temele de perfect de mai sus):

amavi 

    
vidi

            dixi


veni

amavisti

vidisti

  
dixisti


venisti

amavit

   
 vidit

 
 dixit


venit

amavimus

    vidimus

  diximus

venimus

amavistis

    vidistis

  dixistis

venistis

amaverunt/ amavere   viderunt / videre  dixerunt / dixere  venerunt / venere

eu am iubit etc.

eu am văzut

eu am zis
  eu am venit

fui

fuisti

fuit

fuimus

fuistis

fuerunt / fuere

 eu am fost

Indicativul mai mult ca perfect, diateza activă = Tema de perfect + terminaţiile –eram, -eras, -erat, -eramus, -eratis, -erant  (sufixul –era- + desinenţele personale active).

Exemple:

amaveram
      videram

dixeram
   veneram
       fueram

amaveras            videras

dixeras
    veneras
        fueras

amaverat
       viderat

dixerat
    venerat
        fuerat

amaveramus
       videramus       dixeramus        veneramus       fueramus

amaveratis
    videratis
        dixeratis
   veneratis
        fueratis

amaverant
     viderant
         dixerant
    venerant
        fuerant

 eu iubisem        eu văzusem    eu zisesem         eu venisem       eu fusesem

Indicativul viitor anterior, diateza activă = Tema de perfect + terminaţiile –ero, -eris, -erit, erimus, -eritis, -erint (sufixul –er(i)- + desinenţele active)

Exemple:

amavero

videro

dixero

venero
    fuero

amaveris

videris

dixeris

veneris
    fueris

amaverit

viderit

dixerit

venerit
     
     fuerit

amaverimus

viderimus
dixerimus
venerimus
     fuerimus

amaveritis

videritis
dixeritis
veneritis
      fueritis

amaverint

viderint
dixerint
venerint
      fuerint

eu voi fi iubit     eu voi fi văzut eu voi fi zis  eu voi fi venit     eu voi fi fost

Modurile şi timpurile formate de la tema de perfect, diateza activă (II)

Conjunctivul perfect = Tema de perfect a verbului + sufixul –eri- + desinenţele verbale active (m, s, t, mus, tis, nt).

Exemple:

amavĕrim

vidĕrim

dixĕrim

venĕrim


amavĕris

vidĕris


dixĕris


venĕris

amavĕrit

vidĕrit


dixĕrit


venĕrit

amavĕrĭmus

vidĕrĭmus

dixĕrĭmus

venĕrĭmus

amavĕrĭtis

vidĕrĭtis

dixĕrĭtis

venĕrĭtis

amavĕrint

vidĕrint

dixĕrint

venĕrint

eu să fi iubit         eu să fi văzut          

 eu să fi zis
        eu să fi venit

tu să fi iubit          tu să fi văzut

tu să fi zis
        tu să fi venit

fuĕrim

fuĕris

fuĕrit

fuĕrĭmus

fuĕrĭtis

fuĕrint

eu să fi fost

tu să fi fost etc.

Conjunctivul mai mult ca perfect = Tema de perfect a verbului + sufixul   -isse- + desinenţele verbale active (m, s, t, mus, tis, nt).

Exemple:

amavissem

vidissem

dixissem

venissem

amavisses

vidisses

dixisses

venisses

amavisset

vidisset

dixisset

venisset

amavissemus

vidissemus

dixissemus

venissemus

amavissetis

vidissetis

dixissetis

venissetis

amavissent

vidissent

dixissent

venissent

eu aş fi iubit

eu aş fi văzut

eu aş fi zis

eu aş fi venit

fuissem

fuisses

fuisset

fuissemus

fuissetis

fuissent

eu aş fi fost

Infinitiv perfect = Tema de perfect a verbului + sufixul –isse.

Exemple: amavisse = a fi iubit, că a iubit


      vidisse = a fi văzut, că a văzut


       dixisse = a fi zis, că a zis



       venisse = a fi venit, că a venit


       fuisse = a fi fost, că a fost

Modurile şi timpurile compuse

Modurile şi timpurile verbale compuse, la diateza pasivă, sunt următoarele:

* Indicativ  - perfect pasiv


         \ mai mult ca perfect pasiv


         \ viitor anterior pasiv

* Conjunctiv – perfect pasiv


           \  mai mult ca perfect pasiv

* Infinitiv
 - perfect pasiv



 \  viitor pasiv

Modurile şi timpurile compuse se formează cu ajutorul participiului perfect pasiv al verbului de conjugat. Participiul perfect pasiv este un adjectiv verbal în –us,-a,-um, de declinările I şi a II-a, format de la tema de supin.

Supinul este a patra formă verbală dată de dicţionar. Are formele unui substantiv de declinarea a IV-a, numai pentru Ac. şi Abl. singular.

Exemple: 

amo, amare, amavi, amatum → tema de supin amat-

video, vidēre, vidi, visum → tema de supin vis-

vinco, vincĕre, vici, victum → tema de supin vict-

audio, audire, audivi, auditum → tema de supin audit- 


Supinul: Ac. amatum (pentru a iubi) visum (pentru a vedea)


    Abl. amatu (de iubit)
        visu ( de văzut)

Participiul perfect pasiv: Tema de supin + -us, -a, -um

Exemple:

amatus,     amata,    amatum = iubit, iubită

visus,         visa,       visum   = văzut, văzută

victus,       victa,      victum = învins, învinsă

auditus,     audita,    auditum = auzit, auzită

masc, decl. II   fem, decl.I
   neutre, decl. II

Indicativul perfect pasiv: Participiul perfect al verbului de conjugat + auxiliarul sum, esse, fui la indicativ prezent. Participiul perfect se acordă în gen, număr şi caz cu subiectul; auxiliarul indică persoana şi numărul.

Exemple:

Sing.
amatus, amata, amatum  sum es, est

Pl.
amati, amatae, amata     sumus, estis, sunt

Puer amatus est. = Copilul a fost iubit.

Puella amata est. = Fata a fost iubită.

Vos amatae estis. = Voi aţi fost iubite.

Amati sunt. = Ei au fost iubiţi.

Observaţie:

Complementul de agent al verbului stă, de regulă, în cazul dativ, mai rar în ablativ, precedat de prepoziţia a (ab).

Ex.: 

Lecţia a fost ascultată de elev (discipulus,-i). = Lectio audita est discipulo.

Copilul a fost văzut de mine. = Puer visus est mihi.

Indicativul mai mult ca perfect pasiv: Participiul perfect pasiv + auxiliarul sum, esse, fui la indicativ imperfect.

Exemple:

Sing.
visus, visa,  visum  eram, eras, erat

Pl.
visi,   visae,  visa     eramus, eratis, erant

Exemple:

Pueri visi erant matri eorum. = Copiii fuseseră văzuţi de mama lor.

Templa visa erant multis hominibus. = Templele fuseseră văzute de mulţi oameni.

Indicativul viitor anterior pasiv: Participiul perfect pasiv + auxiliarul sum, esse, fui la indicativ viitor.

Exemple:

Sing.  victus,  victa,  victum ero, eris, erit

Pl.
victi,    victae, victa    erimus, eritis, erunt

Exemple:

Daci victi erunt Romanis. = Dacii vor fi fost învinşi de romani.

Tu victa eris a superbia. = Tu vei fi fost învinsă de mândrie.

Conjunctiv perfect pasiv: Participiul perfect pasiv + auxiliarul sum, esse, fui la conjunctiv prezent.

Exemplu:

Sing. laudatus,  laudata,  laudatum   sim, sis, sit       „să fi fost lăudat,-ă”

Pl.
laudati,  laudatae,  laudata     simus, sitis, sint  „să fi fost lăudaţi,-te”

Conjunctiv mai mult ca perfect pasiv: Participiul perfect pasiv + auxiliarul sum, esse, fui la conjunctiv imperfect.
Exemplu:

Sing.  laudatus,  laudata,  laudatum   essem,  esses, esset  

Pl.
laudati,    laudatae,  laudata      essemus, essetis, essent

Exemple:

Laudatus essem = Eu aş fi fost lăudat

Laudatae estis  = Voi aţi fi fost lăudate.

Infinitiv viitor pasiv: Participiul perfect pasiv, forma de neutru, singular,  caz acuzativ + auxiliarul iri (infinitivul prezent pasiv al vb. ire „a merge”)

Exemple:

auditum iri = că voi fi auzit

laudatum iri = că voi fi lăudat

De la tema de supin se mai formează:

Participiul viitor activ: Tema de supin + infixul –ur- + teminaţiile adjectivale –us, -a, -um.
Exemple:

Sing. laudaturus, laudatura, laudaturum = care va lăuda

Pl.
laudaturi, laudaturae, laudatura = care vor lăuda

Infinitiv viitor activ: Tema de supin + infixul –ur- + teminaţiile adjectivale pentru acuzativ  sg. –um, -am, -um, pl. –os, -as, -a + auxiliarul esse.
Exemple:

Sing. laudatum, laudatam, laudatum esse = că va lăuda

Pl.
laudatos, laudatas, laudata  esse = că vor lăuda


Unele verbe latineşti au numai forme pasive şi se numesc deponente. Deşi au forme pasive, sensul lor este activ:

I
imitor, imitari, imitatus sum = a imita

II
fateor, fatēri, fassus sum = a mărturisi

III
utor, uti, usus sum = a se folosi de

IV
partior, partiri, partītus sum = a împărţi


Şase verbe latineşti au forme active la modurile şi timpurile formate de la tema de prezent şi forme pasive la modurile şi timpurile formate de la tema de perfect. Sunt pe jumătate deponente şi se numesc semideponente:

audeo, audēre, ausus sum = a îndrăzni

gaudeo, gaudēre, gavisus sum = a se bucura

soleo, solēre, solĭtus sum = a obişnui

fido, fidĕre, fisus sum = a se încrede

confido, confidĕre, confisus sum = a se încrede

diffido, diffidĕre, diffisus sum = a nu se încrede

Conjugarea perifrastică activă


Conjugarea perifrastică activă redă ideea de intenţie; se formează cu participiul viitor activ al verbului de conjugat şi verbul sum, esse, fui, la modul şi timpul de care este nevoie.

Exemple:

Sing. laudaturus,  laudatura,  laudaturum sum, es, est = am de gând să laud

Pl.    laudaturi, laudaturae, laudatura    sumus, estis, sunt = avem de gând să        lăudăm

Sing. laudaturus,  laudatura,  laudaturum fui, fuisti, fuit = am avut de gând să laud

Pl.  laudaturi, laudaturae, laudatura    fuimus, fuistis, fuerunt = am avut de gând să lăudăm

Conjugarea perifrastică pasivă

Conjugarea perifrastică pasivă redă ideea de necesitate; se formează cu gerundivul şi cu verbul sum, esse, fui, la modul şi timpul de care este nevoie.

Exemple:

Sing. laudandus, laudanda, laudandum sum, es, est

Pl.
laudandi, laudandae, laudanda    sumus, estis, sunt

Laudandus sum = Eu trebuie să fiu lăudat.

Laudandae estis = Voi trebuie să fiţi lăudate.

Laudandus eram = Eu trebuia să fiu lăudat.

Laudandus ero = Eu va trebui să fiu lăudat.

Numeralele cardinale

I
unus, una, unum



LX
   sexaginta

II
duo, duae, duo




LXX
   septuaginta

III
tres, tres, tria




LXXX  octoginta

IV
quattuor




XC
   nonaginta

V
quinque




C
   centum

VI
sex





CC
   ducenti,-tae,-ta

VII
septem





CCC
    trecenti,-tae,-ta

VIII
octo





CCCC   quadringenti,-tae,-ta

IX
novem





D
    quingenti,-tae,-ta

X
decem





DC
    sexcenti,-tae,-ta

XI
undĕcim




DCC
    septingenti,-tae,-ta

XII
duodĕcim




DCCC    octingenti,-tae,-ta

XIII
tredĕcim




DCCCC  nongenti,-tae,-ta

XIV
quattuordĕcim




M
      mille

XV
quindĕcim




MM
     duo milia

XVI
sedĕcim






XVII
septemdĕcim

XVIII
 duodeviginti

XIX
undeviginti

XX
viginti

XXI
viginti unus / unus et viginti

XXVIII duodetriginta

XXIX
   undetriginta

XXX
  triginta

XL
  quadraginta

L
 quinquaginta

Dintre aceste numerale, sunt declinabile: I, II, III, CC – DCCCC, M. Ultimul, mille (o mie), are forme doar de plural (pl. millia = mii).

N. unus, una, unum

     

duo, duae, duo

G.  unius, unius, unius

   
 duōrum, duārum, duōrum

A.      uni, uni, uni

              
 duōbus,  duābus,  duōbus

Ac.     unum, unam, unum

      

duos, duas, duo

Abl.    uno, una, uno
                         
 duōbus,  duābus,  duōbus

N. Ac.
tres, tres, tria



milia

G.

trium, trium, trium


milium

D.Abl.
tribus, tribus, tribus


milibus

Sutele se declină ca nişte adjective de declinările I şi a II-a, la plural.

După milia, substantivul stă la G. plural: 

    două mii de romani = duo milia Romanorum

Dacă numeralul milia e urmat de un altul, substantivul nu mai stă în G.

    două mii trei sute de romani = duo milia trecenti Romani

Numeralele ordinale

1 primus, prima, primum

9
nonus,-a,-um

2 secundus, secunda, secundum

10
decĭmus,-a,-um

3 tertius, tertia, tertium


11
undecĭmus,-a,-um

4 quartus,-a,-um



12
duodecĭmus,-a,-um

5 quintus,-a,-um



13
tertius,-a,-um ‌ decĭmus,-a,-um ‌‌

6 sextus,-a,-um



14
quartus,-a,-um decĭmus,-a,-um

7 septĭmus,-a,-um


15
quintus,-a,-um decĭmus,-a,-um

8 octāvus,-a,-um



16
sextus,-a,-um decĭmus,-a,-um

17 septĭmus,-a,-um decĭmus,-a,-um

18 octāvus,-a,-um  decĭmus,-a,-um

19 nonus,-a,-um  decĭmus,-a,-um

20 vicĕsimus,a,-um

21 unus et vicĕsimus / vicĕsimus primus

22 alter et vicĕsimus / vicĕsimus alter

23 tertius et vicĕsimus

30 tricesĭmus,-a,-um

40 quadragesĭmus,-a,-um

50 quinquagesĭmus,-a,-um

60
sexagesĭmus,-a,-um

70
septuagesĭmus,-a,-um

80
octogesĭmus,-a,-um

90
nonagesĭmus,-a,-um

    100 centesĭmus,-a,-um

    200 ducentesĭmus,-a,-um

    300 tricentesĭmus,-a,-um

   400  quadringentesĭmus,-a,-um

   500 quingentesĭmus,-a,-um

   600  sexcentesĭmus,-a,-um
   700  septingentesĭmus,-a,-um

   800  octingentesĭmus,-a,-um

   900  nongentesĭmus,-a,-um

   1000  millesĭmus,-a,-um

   2000  bis millesĭmus,-a,-um


Datele temporale se exprimă cu numeralul ordinal: ora două = hora secunda; în anul 2005 = in anno bis millesimo quinto.
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� În limba latină, numele de popoare se scriu cu majusculă. Ex.: Graecus, Romanus, Dacus.


� Atenţie: Tema este victori-.


� Atenţie: Tema este agr-.


� Formele acestui pronume sunt derivate de la is, ea, id, cu sufixul –dem.





